
Fokozódik 
az egyetem 
jelentősége 
a tudományos 
kutatásban 
Az orvosegyetem 
pártbizottsága a hatékonyabb 
kutató munkáért 

Több, mint másfél éves alapos előké-
szítő munka után mintegy 200 tudós, 
szakember és pártfunkcionárius aktív 
közreműködésével a múlt év közepére 
elkészült a tudományos munka felméré-
se országos viszonylatban. Mint ismere-
tes az anyagot 1969. jún. 26-án tárgyal-
ta meg a Párt Központi Bizottsága. 

A párt állásfoglalása kiemelte, hogy 
a kutatásra ráró feladatokat elsősor-
ban a meglevő kutatási bázis célszerű 
felhasználásával kell megoldani. A kö-
vetkező tíz évben ezért az összes ku-
tatási ráfordításokon belül az egyete-
mek jelenlegi részesedését fokozatosain 
növelni kell. 

Orvosegyetemünk Pártbizottsága a 
Központi Bizottság tudománypolitikai 
irányelvei alapján megvizsgálta, ele-
mezte az egyetemi intézetek és klinikák 
tudományos munkáját. A legfontosabb 
problémák a következőkben foglalhatók 
össze: 

Megmerevedett keretszámok 
Általában megállapítható, hogy a két 

akadémiai intézményt kivéve az anyagi 
támgatás rendkivül csekély. Az intéz-
mények közti megoszlás változó. A lét-
szám és az intézetvezető „tudományos 
tekintélye'1' (vagy ügyessége) szabja 

meg általában a támogatás mértékét. 
Az évek során kialakult keretszámok 
bizonyos megmerevedését lehet tapasz-
talni, a 107 tudományos téma közül 
nem egy van. amely hosszú évek óta 
semmilyen eredményre sem vezetett. 
Másrészt vannak olyan fontos főpro-
filt jelentő irányok (keringés, endokri-
nológia, neurológia, genetika, komplex 
gyógyszerkutatás), melyek nagyobb tá-
mogatást érdemelnének. Érthetetlen 
például a Női klinika alacsony dotáció-
ja. pedig ott intenzív — a főprofilhoz 
tartozó — kutatómunka folyik. A Tudo-
mányos Bizottságnak le kellene állí-
tania a kiégett témákat. A perspektivi-
kus munkákat fokozottan kell támogat-, 
ni. Az anyagi támogatás elosztását a 
Minisztérium az egyetemre bízta, és 
ezzel élni is kell, persze az is fontos^ 
hogy legyen mit elosztani. Felvetődik 
itt az a lehetőség is. hogy minden év-
ben legyen bizonyos ki nem osztott 
tartalék, melyet évenként a fontosabb 
témában dolgozók kapnának. 

Mivel foglalkozik 
a tudományos kutató? 

Országos probléma a kutatást szol-
gáló segéderők kis létszáma. 100 kuta-
tónak számító dolgozóra csak 36 se-
géderő esik. Sok esetben magas kép-
zettségű kutató olyan feladatokkal van 
megterhelve, melyeket „olcsóbb" mun-
kaerő is el tudna látni. (Példa erre a 
mosogatás, állatok etetése, stb.) Más-
részt a kutató idejének jórészét a ku-
tató munka feltételeinek megteremté-
sével tölti, a rengeteg adminisztráció-
ról nem is beszélve. A diplomás kuta-
tók létszáma kielégítő csak nem azzal 
foglalkoznak, amivel kellene. 

Önálló importjog? 
Az egyetem műszerellátottsága nem 

kielégítő. Egyetemünkön ha a gépva-
gyont 90 millióra becsüljük, az egy ku-
tatóra jutó átlag az országos színvonal 
alatt van C206 000 Ft.). Az elmaradott-
ság annak ellenére fennáll, hogy az 
utóbbi időben nagyobb összeget fordít-
hattak műszerekre. 

Előrehaladást jelent, hogy 1—2 éve 
áz egyetem dönti el. hogy az adott ke-
reten belül milyen gépet vegyen. Meg-
nehezíti viszont a tervezést, hogy a 
támogatás összege állandóan változik. 
Ebben úgy is előbbre léphetne az egye-
tem. ha évente lehetőséget biztosítana 
egy-két embernek arra. hogy orvosi 
műszereket bemutató nemzetközi kiállí-
tásokon tájékozódjanak. A beszerzés 
meggvorsítása feltétlenül szükséges. 
Helves lenne, ha az egyetemi szak-
emberek közvetlenül tárgyalhatnának 
a szállító üzemmel, esetleg önálló im-
portjog is felvetődik a meglevő kere-
teken betül. Nem megoldott a műsze-
rek karbantartási ügye. Erre az egye-
tem évente közel 1 milliót költ. a kar-
bantartó vállalatok munkája viszont 
sokszor rosszminőségű, használhatatlan. 
Néhány jól képzett, jól fizetett szakem-
berre kellene bízni, lehetőleg profilí-
rozva. a karbantartás irányítását, 
(vagyis saját karbantartó üzemegysé-
get kellene szervezni.) 

Fontos szempont még a műszerek 
elhelyezésének centralizáltsága, hogy 
minden igénylő használhassa azokat. 

Központi Laboratórium 
— kollaboráció 

Á tudománypolitikai irányelvekbe 
a munka hatékonysága érdekében 
hangsúlyozzak a kooperacios tevékeny-

ség jelentőségét. Egyetemünkön 57 bel-
ső, 37 magyar és JÍ külföldi koope-
rációs munka folyik. Ezeket a kolla-
borációkat ajánlatos lenne továbbfej-
leszteni a jobb információs formák ki-
alakításával, a műszerek tökéletesebb 
üzemeltetésével. Gyakran futnak pár-
huzamos témák anélkül, hogy a rész-
eredményekről egymást tájékoztatnák a 
kutatók. Még nagyobb hiba a műszerek 
kihasználatlansága! Az ideális helyzet 
az lenne, hogy a nagyobb műszerek há-
rom, de legalább két műszakban üze-
melhetnének. 

A cél az lenne, hogy kevés szám-
ban, de mindig a legmodernebb gépet 
vásároljuk, mert az ún. „erkölcsi ko-
pás" igen gyors. 

A Központi Laboratóriumban elhe-
lyezett műszerek önmagukban nem so-
kat tudnak segíteni a tudományos mun-
kában. Műszer-, hely- és szakember 
hiányból adódnak a problémák. A jövő 
útja kétségtelen az új megfelelő he-
lyisegekkel rendelkező Központi La-
boratórium létesítése. 

A kollaboráció különleges formája az 
a munka, amelyet az egyes intézetek, 
klinikák a gyógyszer- és műszergyá-
rakkal kötött szerződések alapján vé-
geznek. Évenként átlagban 1 millió 
forint összegben kötnek az intézmények 
szerződést. Az intézetek közül kiemel-
kedik a Gyógyszertani Intézet, mely 
önmagában több mint '/«-ét végzi a 
külső megbízatásoknak. A klinikák kö-
zül a legtöbbett a két Belklinika vál-
lalta. A szerződéseket a legtöbb eset-
ben személyi kapcsolatok révén kötik 
meg. A cél egyrészt, hogy bővítsék a 
szerződéses munkák mennyiségét, más-
részt lehetőleg olyan feladatokat kell 
vállalni, meiyek tudományos szempont-
ból is perspektivikusak. 

10 év alatt 
10 hivatalos kiküldött 

A kollaboráció különleges formája 
a külföldi ösztöndíjakon, valamint a 
nemzetközi kongresszusokon való rész-
vétel. 99-en voltak egyetemünkről az 
elmúlt 10 év alatt 6 hónapot túlmenő-
en külföldön. Ezek közül 15 volt a 
munkavállalók száma, hivatalos kikül-
dött mindössze 10. Ezek közül csak há-
rom szocialista országban, a többi (74) 
magánkezdeményezésre kapta az ösz-
töndijat. Kutatóink számos fontos el-
járást sajátítottak el és ezekre itthon 
munkatársaikat is megtanították. A 

külföldi ösztöndíjak eredményességét 
bizonyítja az a 102 közlemény, ame-
lyet kutatóink a fogadó intézmények-
ben írtak. 

Teljesen érthetetlen, hogy egyes szer-
vek. vagy személyek még a KB hatá-
rozata után is miért gátolják a lehe-
tőségek ésszerű kihasználását és a szak-
mai engedély megadását miért húzzák 
el. sok esetben fél-egy évig is. A hiva-
talos ösztöndijak rendkivül limitáltak 
és még itt sem érvényesülnek minden 
esetben a tudománypolitikai szempon-
tok. Helyes lenne ha a kereteket az 
egyetem megkapná és itthon helyben 
döntenének annak betöltéséről. 

Nem érvényesül az a régebbi párt-
határozat sem. mely kimondja, hogy 
a nemzetközi kongresszusokra idős. a 
szakma veteránjai mellett fiatalabb 
szakembereket is küldjenek ki. 

A kiküldetések terén igen sok a szub-
jektivizmus és gyakran szerénytelen 
önjelölés is érvényesül. Ilyen szem-
pontból a vidéki egyetemi káderek ts 
hátrányos helyzetben vannak a fő vá-
rosiakkal szemben. 

A publikációk 
megkétszereződtek 
— kevés a monográfia 

A kutató munka eredményének ob-
jektív értékelése rendkívül nehéz. Né-
hány következetetés azonban levonható 
1963—6S-as időszakban a publikációk 
száma kétszeresére emelkedett a meg-
előző periódushoz képest. Az elmúlt 
10 évben közel ötezer szakirodalmi ' 
munkát publikáltak. Kiemelkedik az I. 
Belklinika, mely önmagában a közle-
mények mintegy hatod részét irta. Majd 
a nagyobb "klinikák következnek: I. 
Seb-. Szülészet-. Gyermekklinika. Rend-
kivül kevés közlemény jelent meg a 
Fül-Orr-Gégeklinikáról és a II. Sebé-
szeti Klinikáról. 

összefoglalva: a 11 év alatt megje-
lent puolikációk száma önmagában ki-
elégítő összegyetemi vonatkozásban a 
számok mögött azonban sok esetben 
formális értékek vannak. Ennek elke-
rülésére feltétlenül szükség lenne, hogy 
az intézetek, klinikák sokkal szigorúb-
ban bírálják el saját munkájukat. 

Nem tekinthető elégségesnek a köny-
vek és monográfiák száma, átlagosan 
egy ilyen publikáció jut 11 éves idő-
szakban az egyes intézményekre. Az 
egészséges fejlődés az lenne, ha min-
den idősebb kutató 10—15 évenként 
monográfiát, könyvet írna. A megjele-
nés nyomdai feltételeinek elősegítését 
is szorgalmazni kellene. 

A vezető és az intézet 
tudományos perspektívája 

Az egyes intézményeken belül a ve-
zető adottságai (felkészültség, tudomá-
nyos érdeklődés, ambíció, szervezőkész-
ség) lényegében megszabják a tudomá-
nyos munka helyi színvonalát. Ezen 
feltétlenül változtani kell. A belső irá-
nyítás ott megy jobban, ahol a pro-
fesszor támaszkodik munkatársai vé-
leményére. Fontos ezenkívül, hogy 
időszakonként az egyes kutatók az 
mtezeti jalenumon szamoljanak be ered-

ményeikről, nehézségeikről, terveikről 
és ezt vitassák meg közösen. 

összegyetemi szinten a munka irá-
nyítását a Tudományos Bizottságnak 
kellene végezni. Ennek érdekében a 
közeljövőben el kell készíteni a Tudo-
mányos Bizottság munkatervét 

Növekedett 
a pártszervezet tekintélye 

Az orvosegyetemen is megnőtt a 
pártszervezet befolyása a tudományos 
életben. Ez a megállapítás inkább a 
Végrehajtó Bizottság szintjén érvénye-
sül. A pártszervezet i tekintélyének 
megnövekedése a tudományos körök-
ben több okból is adódik: egyrészt az 
utóbbi időben néhány a tudományos 
munkában tekintélyes professzor be-
lépett a pártba, másrészt egyre több 
aktív párttag szerez tudományos minő-
sítést és tud hozzászólni ilyen jellegű 
kérdésekhez. 

A továbbiakban az a feladat, hogy 
a párt nagyobb súllyal vegyen részt 
a Tudományos Bizottság munkájában 
és a pártbizottságnak a tudománypo-
litikai elvek megvalósítására hozott 
javaslatait rriinél előbb realizálják or-
vosegyetemünkön. 
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A megfiatalodott 
kari KISZ-bizottság 
nevében 
Póla József titkár 
a színvonalasabb KISZ-életről 

Néhány héttel a Természettiidomá-
nyi Kar KISZ-szervezetének választásai 
után felkerestem Póla Józsefet, a 
KISZ-bizottság új titkárát. Először ar-
ra kértem, hogy beszéljen magáról. 

— Egyéves katonáskodás után kerül-
tem az egyetemre. Jelenleg harmadéves 
matematika-fizika szakos vagvok. Hogy 
eddig mit csináltam? Elsőéves korom-
ban ágitációs-propaganda felelősként 
kezdtem, majd beválasztottak a Kari 
Bizottságba, később a matematikusok 
titkárhelyettese és Egyetemi Bizottsági 
tag lettem. Ennyit röviden — hárí t ja el 
a vele kapcsolatos további kérdéseket. 
Az ú j kari bizottságról, terveikről már 
szívesebben beszél. 

— Milyen összetetelű az új kari ve-
zetőség? 

— Hét első-, másod-, és harmadéves 
hallgatót kooptáltunk — így felfrissült) 
„megfiaatlodott" a Kari Bizottság és a 
Végrehajtó Bizottság. Szeretném hinni, 
hogy ez a KISZ tartalmi munkájának 
tényleges felfrissüléséhez is vezet. 
Egyelőre mindenről csak jövő időben 
beszélhetek. 

— Hallottam, hogy még a félév fo-
lyamán egy új strukturális átszervezés-
re kerül sor. Mi ennek a lényege? 

Ott kell kezdenem, hogy karunk 
igen nagylétszámú, harminc alapszer-
vezetünk van. Ezek munkájá t eddig 
közvetlenül a kari vb irányította. Ter-
mészetes, hogy egy-egy reszortfelelős-
nek harminc alapszervezet munkáját 
összefogni, irányítani nagyon nehéz. 
Szervezési hibák, nehézségek, zömmel 
adminisztratív jellegű feladatok mel-
lett nem fektethettek kellő súlyt a 
KISZ tartalmi munkájára. Ezeknek a 
problémáknak a megoldására szakok-
nak megfelelő csúcsvezetőségek i létre-
hozását tervezzük. Három föszak — 
matematika-fizika, vegyész, biológia-
földrajz — köré tíz-tíz alapszervezet tö-
mörül. Ezek élén öttagú vezetőség áll, 
amelyeket a jövő heti küldöttgyűlése-
ken már megválasztunk. Feladatuk 
szervező "ellenőrző jellegű lesz — teher-
mentesítik a Végrehajtó Bizottságot. 

— Ez. a szakoknak megfelelően fel-
épített struktúra hoz-e reálisabb lehető-
ségeket a szakmai és KlSZ-munka öss-
zehangolásában? 

— Természetesen, a szakok profiljá-
nak megfelelően is szeretnénk több éle-
tet vinni a KISZ-munkába. Mindenek-
előtt a diákkörök munkáját kívánjuk 
jobban segíteni és ezekbe minél több 
hallgatót bevonni. Eddig a KISZ és a 
diákkörök kapcsolata meglehetősen 
formális volt. Ezután mindeij csúcsve-
zetőségben lesz külön diákköri felelps 
is. 

*— Távolabbi tervek? 
— Egyelőre ezt a szerkezeti váíto2ást 

szeretnénk megvalósítani, hogy szep-
tembertől már erre építhessük a továb-
biakat. Végül annyit, hogy a KISZ egy-
re több bizalmat, segítséget, egyre több 
beleszólási jogot kap az állami és párt-
vezetésbe. Szeretnénk ezzel a bizalom-
mal. a kapott jogokkal úgv élni. hogy a 
hallgatók érdekeit reálisan képviselve, 
az eddigi munkát tartalmasabbá téve, 
színvonalasabb KISZ-életet valósítsunk 
meg. 

S. Ií. E. 

Jellemzés 
vagy adminisztráció? 

A pályázati rendszer bevezetésével 
jelentős mértékben megnövekedett a 
végzős hallgatok jellemzésének szerepe. 
Ennek általános informatív funkciója 
mellett egyre fontosabb minősítő jelle-
ge is van. Egyrészt az egyetemi érde-
mek alapjai* tórtenö ajánlási sorrend 

meghatározásában, másrészt a munka-
helyi elbíráló bizottságok tevékenységé-
ben. Ketségtelen tehát, hogy rendkivül 
nehéz és körültekintő munkát igényel 
a valóságnak megtelelő jellemzések el-
készítése. Nagy feladatot mér ez az 
alapszervezetek vezetőségeire is. hiszen 
a hallgatók komplex jellemzésének egy 
részét a KISZ-jellemzések egészítik ki. 
A Bölcsészkar ötadéves alapszervezetei 
áprilisi taggyűléseiken tűzték napirend-
re ezek megtárgyalását. A gyakorlat 
azt mutatta, hogy — bár igyekeztek 
igen lelkiismeretes munkát végezni —. 
azért a jellemzések még mindig nem 
érték el hangsúlyozott céljukat. 

Mindenképpen pozitívan értékelhető 
a vezetőségi tagok alapos munkája, 
miszerint minden hallgató jellemzését' 
az Egyetemi Pályázati Bizottság útmu-
tatója alapján igyekeztek megírni. Ü^y 
érzem azért, hogy ez a munka nem-
csak. hogy nem felelt meg említett cél-
jának. hanem néhol helytelenül értel-
mezték. Az a kép alakult ki bennem, 
hogy minden hallgatóról igyekeztek a 
lehető legtöbb pozitívumot elmondani, 
még akkor is. ha ezek nem haladták 
meg egv KISZ-tag „szűken .szabott" 

- kötelességeit. „Az alapszervezet meg-
mozdulásaiban részt vett ^ — hal-
lottuk sok jellemzesben. és zárójelben 
az alapszervezet rendezvényeinek 
hosszú sora következett. 

Gyakran olvashattunk értékelő meg-
jegyzések nélküli ténymegállapításokat: 
„tudományos diákkör tagja", „kollégiu-
mi szobacsoport vezető", „alapszervi 
sportfelelős", s t b . . . Nem azt akarom 
ezzel mondani, hogy ezek mögött a 
funkciók mögött nincs tényleges, lelki-
ismeretes munka-, csupán nem esett szó 
ezek elvégzésének színvonaláról — 
puszta információ maradt. 

Nagyrészt tehát nem is a jellemzé-
sek objektivitásában, hanem a hogyan-
jában látom a problémát. Ennek okát 
és a' jellemzések meglehetősen hetero-
gén voltát viszont abban kereshetjük, 
hogv a vezetőségi tagok nem együtt ké-
szítették. hanem külön-külön felosztva 
a csoportok és az alapszervezet létszá-
mát. 

Hogy végleges formát öltve mégis 
valamennyire szinkronba kerültek, az 
az alapszervezetek lelkiismeretes mun-
kájának köszönhető. (Volt alapszervezet, 
ahol nem sajnálva az időt 3—7-ig tár-
gyalták a jellemzeseket.) 

összegezve a tapasztalatokat, úgy ér-
zem nem sikerült mindenkiről még vi-
szonylag teljességre törekvő képet sem 
adni. Félő. hogy így a jellemzéskészi-
tés mechanizmusában — és tegyük 
hozzá felhasználasában is — formális, 
adminisztratív értékűvé válik. 

S. N. E. 

Diákotthonból 
kollégium 

Mint korábban hírt adtunk róla, áp-
rilis 3-án avatták kollégiummá az 
Irinyi János diákotthont. Ebből az al-
kalomból kerestem meg Porcsalmi Ju-
ditot, a DB titkárát. 

— Milyen munkát végeztek a? el-
múlt időszakban, mivel érdemeltétek ki 
a „kollégium" címet? 

— Mivel kollégiumunk igen nagy lét-
számú, munkánkban a szobaközössé-
gekre támaszkodhatunk. Ezért tűztük 
ki feladatul a minél jobb szobaközös-
ségek megszervezését. 19B7-ben a DB a 
közösséggel egyetértésben versenyt in-
dított a „Kiváló szobaközösség" címért. 
Ezen .'ftlapsejtek" munkájá t szobapat-
rónusok segítik. Segítségükkel tudónk 
rendszeres konzultációkat biztosítani aiz 
erre rászoruló hallgatóinknak. 

Tanulmányi átlagunk ebben a №lév-
ben 3,93 volt. A tanulmányi munkát 
segítik nyelvköreink is. Elsős hallga-
tóinkat a felvételi vizsgától kezdve fi-
gyelemmel kísérjük, érdeklődünk ta-
nulmányi előmenetelükről, gondjaikról, 
s ennek megfelelően nyúj tunk nekik se-
gítséget. Az ötödéveseket ünnepséggel 
egybekötött b.allagássa! búcsúztatjuk. 

A politikai tájékoztatást a szobákba 
rendszeresen járó napilapok, a kari és 
kollégiumi rendezvények biztosítják. A 
jövőben ezt a munkánkat segítik majd 
a szobákban levő falirádiók tájékozta-
tásai is. melyeket az újonnan alakult 
studióbizottság irányít. A kari rendez-
vények bázisát kollégiumunk biztosítja, 
a Bólyai kollégiummal egyetemben. 

Hallgatóink rendszeresen ÍStogatrra?; 
két középiskolás kollégiumot, ahol kü-
lönböző tárgyakból korrepetálnak. 

Sportmunkánkat a kedvezőtlen fe-
remlehotősé"pk gátolják. Ennek elle-
nére sikerült megszervezni házi asz-
talitenisz, sakk, kosárlabda bajnoksá-
gunkat. 

— Wfh-en terveitek vsmnaTc a fövfí-
ne nézve? 

Április barmacfrTr hetében a TTK-s 
fiúkollégiummal közösen feldolgozzuk a 
II. Országos. Felsőoktatási Nevelési 
Konferencia anyagát. Megrendezzük az 
ötödévesek búcsúztatását Fontos fel-
adatnak tar t juk a Kiváló sznbaközössé-
sek számának nfivelését: továbbra is 
aktívan résztveszünk az egyetemi elő-
készítők szervezésében, munkás-paraszt 
származású tanulók segítésében. TSvo-
labbl célunk a Kiváló Kollégium meg-
tisztelő erm étnveráco 
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